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O sposobach Þnansowania dzia alno ci 
naukowo-dydaktycznej szkó  wy szych 

w Polsce 
Rozmowa z dr. hab. Zbigniewem Marciniakiem, 

prof. Uniwersytetu Warszawskiego, podsekretarzem stanu 
w Ministerstwie Nauki i Szkolnictwa Wy szego 

w latach 2010–20121

Ireneusz Bia ecki: Chcia bym, eby my porozmawiali na temat przyj tego przez Mini-
sterstwo Nauki i Szkolnictwa Wy szego sposobu podzia u dotacji dydaktycznej dla szkó  
wy szych. Na temat ministerialnego algorytmu, zastosowanych przy nim wag itd.

Zbigniew Marciniak: Wprowadzenie algorytmu podzia u dotacji dydaktycznej uczy-
ni o decyzje Þnansowe ministra nauki i szkolnictwa wy szego jednoznacznymi, lecz jed-
nocze nie pozbawi o ministerstwo mo liwo ci interwencji Þnansowej, nawet w sytuacjach 
awaryjnych. Dla przyk adu, dwa lata temu jedna z uczelni na Wybrze u, na skutek ma o 
odpowiedzialnej polityki ówczesnych w adz, mia a powa ne k opoty Þnansowe. Po zmianie 
w adz k opot pozosta  – nowe w adze, mimo pe nego zrozumienia w ministerstwie ród a 
problemu, musia y stworzy  plan naprawczy, by samodzielnie wyj  z deÞcytu. Bardzo 
wa n  spraw  jest w a ciwe zrozumienie sensu algorytmu Þnansowania dzia alno ci dy-
daktycznej szkó  wy szych. Otrzymywane z ministerstwa rodki nie s  refundacj  ponie-
sionych kosztów, lecz dotacj  na prowadzenie kszta cenia. W ramach tej kwoty (i przycho-
dów w asnych) uczelnia organizuje swój proces dydaktyczny.

 Tymczasem koszty prowadzenia tego samego kierunku studiów zwykle ró ni  si  
znacznie w zale no ci od konkretnej uczelni i wcale nie musz  odpowiada  wysoko ci 
dotacji. S  dwie istotne wady tego sposobu Þnansowania. Pierwsza to taka, e algorytm 
uderza przede wszystkim w uczelnie, które chc  si  szybko zmienia . Druga to brak w nim 
motywacji do szybszych reform w uczelni.

I.B.: Tak  konkurencyjn  form  Þnansowania s  kontrakty, których realizacj  planowa-
no np. na 4–5 lat...

1   Prof. Z. Marciniak zajmowa  wiele stanowisk w administracji pa stwowej, uniwersyteckiej i w organizacjach mi dzy-
narodowych. By  m.in. wiceministrem Edukacji Narodowej, szefem Pa stwowej Komisji Akredytacyjnej, dyrektorem Instytutu 
Matematyki UW. Od 2003 roku jest cz onkiem grupy ekspertów w OECD.
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Z.M.: …i ta opcja wydaje si  lepsza. Sugestie autorów obu strategii reformy szkolnic-
twa wy szego2 by y w a nie takie, eby wprowadzi  kontraktowe Þnansowanie dydaktyki. 
Uznali my (uczestniczy em w tych dyskusjach), e jest to trafna idea, ale nale y do jej 
wdro enia doj  w dwóch etapach. W pierwszym trzeba wprowadzi  mechanizmy, które 
postawi  w centrum uwagi spraw  jako ci kszta cenia i jego efektywno ci, czyli nale y 
wdro y  Krajowe Ramy KwaliÞkacji (KRK). Po skutecznym wdro eniu tego projako ciowe-
go paradygmatu zarz dzania dydaktyk  szkó  wy szych powstanie klarowna mapa jako-
ci kszta cenia, odniesiona do misji ka dej z uczelni i realizowanych przez ni  zada . To 

stworzy warunki do przej cia do drugiego etapu – kontraktowania dydaktyki na podsta-
wie tej e mapy jako ci. Inn  u yteczn  przes ank  do podejmowania w a ciwych decyzji 
w tym zakresie jest dobra informacja na temat losów absolwentów poszczególnych szkó  
i kierunków studiów na rynku pracy. St d wzi a si  dyspozycja ustawowa, by monitoro-
wa  losy absolwentów. 

Z algorytmem zwi zany jest tak e inny dylemat. Otó  podstawowym czynnikiem roz-
strzygaj cym o wysoko ci Þnansowania jest liczba studentów. Zach ca to uczelnie do 
maksymalizacji liczby studentów, w szczególno ci poprzez (czasem absurdalne) obni-
anie kryteriów rekrutacyjnych. Cho  jest jasne, e koszty kszta cenia zale  od liczby 

studentów, chcia oby si  os abi  dzia anie tego czynnika na rzecz innych o charakterze 
projako ciowym. Nie jest jednak atwo wygenerowa  dzi  wiarygodne wska niki, które by 
temu celowi s u y y. Wierz , e po wdro eniu KRK sytuacja b dzie atwiejsza. 

I.B.: Wydaje mi si , e – przynajmniej teoretycznie – rozwi za  jest wiele. Mo na p a-
ci  wed ug liczby studentów albo za jako , by nie zmusza  dobrych szkó  do obni ania 
kosztów lub podnoszenia efektywno ci kosztem jako ci. Mo na albo na wszystko organi-
zowa  przetargi czy konkursy, albo np. powierzy  pieni dze KRASP czy Radzie G ównej 
Szkolnictwa Wy szego, niech same dziel  pieni dze... Z e s  szko y, jak nie ma selekcji, 
kiedy nie zach ca si  do merytorycznej selekcji, która podnosi jako  studiów i odsiewa 
miernych studentów. 

Z.M.: To prawda, tylko e... 
I.B.: To tylko przyk ady teoretyczne – jak zmniejszy  negatywne strony p acenia od 

studenta. Sytuacja ta sprawia, e uczelnie przyjmuj  nawet najs abszych, trzymaj  ich jak 
najd u ej i daj  dyplomy ka demu, bo za studentem id  pieni dze. 

Z.M.: W ministerstwie ca y czas trwaj  w tym zakresie prace studyjne. Przeprowadzane 
symulacje wskazuj  na to, e zachodzi potrzeba zdeÞniowania kilku niezale nych i wia-
rygodnych wska ników zwi zanych z jako ci  kszta cenia. Jednym z nich mog yby by  
oceny Polskiej Komisji Akredytacyjnej, ale nawet w tym przypadku nie jest jasne, jak te 
oceny prze o y  na kwoty. 

I.B.: Zastanawiam si , dlaczego rektorzy, np. z KRASP-u, nie umówi  si  w kwestii 
sta ego podzia u puli kandydatów, tak eby ka da uczelnia mia a sta  proporcj  ogólnej 
liczby przyjmowanych. Je li zamiast stu studentów przyjmie si  pi dziesi ciu lepszych, 
to dotacja na studenta wzro nie – powiedzmy – ze z otówki do dwu z otych. Bo przecie  
pula pieni dzy na dotacj  jest sta  cz ci  bud etu pa stwa, niezale n  od liczby przy-
j tych na studia. Wówczas za mniej pracy, za mniej dydaktyki, cho  lepszej jako ci (bo 

2  Mowa o dwu strategiach rozwoju szkolnictwa wy szego na lata 2010–2020. Pierwsza – przygotowana przez Konferen-
cj  Rektorów Akademickich Szkó  Polskich, druga – przez Þrm  Ernst & Young i Instytut Bada  nad Gospodark  Rynkow . 
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z lepszymi studentami), wszystkie uczelnie dosta yby wi cej pieni dzy. Chyba taka gra 
z ministerstwem si  op aca.

Z.M.: W KRASP-ie wszyscy to wiedz .
I.B.: Po co wi c w to gra ? W zesz ym roku Uniwersytet Warszawski za wi ksz  liczb  

studentów otrzyma  mniej pieni dzy.
Z.M.: Tak, bo inni byli bardziej obrotni. 
I.B.: Ale jak to zrobili?
Z.M.: Po prostu ostrym naborem kandydatów na studia.
I.B.: Ale w jaki sposób? Istniej  przecie  ograniczenia w zwi kszaniu limitu przyj .
Z.M.: Tworzy si  nowe kierunki studiów i prowadzi ostr  polityk  prorekrutacyjn  w ród 

uczniów szkó  rednich na swoim terenie. 
I.B.: Wszystko to jest chyba zgodne z prawem, bo ustawowe ograniczenia przyj  nie 

mog  przecie  dotyczy  nowo otwieranych kierunków studiów? 
Z.M.: Ale to pokazuje, e KRASP ma jeszcze d ug  drog  przed sob , eby doj  w tej 

sprawie do jakich  rozwi za . Ju  w poprzedniej kadencji KRASP-u namawia em, by co  
zrobi  w sprawie polityki rekrutacyjnej na studia, w szczególno ci, by sformu owa  jed-
nolite, zaostrzone wymagania dotycz ce wyników matury. Wielu rektorów odpowiada o 
mi wówczas, e ich nie interesuje podnoszenie wymaga  maturalnych, gdy  z przyczyn 
Þnansowych musz  „bra , jak leci”. Na szcz cie nie ka dy tak odpowiada . Ale z drugiej 
strony mo na to zrozumie . Rektorzy obawiaj  si  ni u demograÞcznego. W uczelniach 
publicznych w sposób widoczny spada liczba studentów na studiach p atnych. Zjawisko 
to dotyczy tak e kilkuset szkó  niepublicznych; w wielu z nich liczba ch tnych do podj cia 
studiów z roku na rok spada szybciej, ni  wynika to ze statystyk demograÞcznych.

Zabieg, jaki wykona  Senat Uniwersytetu Warszawskiego, polegaj cy na ustaleniu mini-
malnej bariery rekrutacyjnej, jest w tej sytuacji – moim zdaniem – s uszny. To zapobiegnie 
przyjmowaniu najs abszych kandydatów na studia dzienne. Senat podj  t  decyzj , mimo 
i  w porównaniu z ubieg ym rokiem UW straci  kilka milionów z otych przychodów ze stu-
diów p atnych.

I.B.: Ale to si  uczelni op aca?
Z.M.: Procesom demograÞcznym szybko nie zapobiegniemy. Natomiast dba o  o ja-

ko  kandydatów na studia jest podstawowym warunkiem pozycjonowania si  uczelni na 
mapie szkolnictwa wy szego. 

I.B.: A wracaj c jeszcze do algorytmu, czyli dotacji na dydaktyk , chodzi mi o para-
metry. Na jakiej zasadzie w dotacji p aci si  za studenta 35% ca ej, dzielonej algorytmem 
sumy, za kadr  te  35%, a 10% ma i  na zrównowa ony rozwój, natomiast sta a przenie-
sienia to 70% ca ej dotacji? 

Z.M.: Nie ma adnego racjonalnego uzasadnienia. Wska niki te zosta y kiedy  ustalo-
ne ad hoc. Natomiast istniej  wspó czynniki, tzw. wspó czynniki kosztoch onno ci kierun-
ków studiów, które s  raczej wynikiem negocjacji ni  realnej kalkulacji kosztów. T  spraw  
trzeba na nowo przemy le , bo zgodnie z ustaw  istnieje sztywna lista kierunków studiów, 
a wi c tak e sztywna lista wspó czynników kosztoch onno ci. Co zrobi ? Mo na np. po-
my le  „ rednioobszarowo”. Mamy osiem du ych i do  jednorodnych obszarów kszta -
cenia. Mo e wystarczy oby okre li  redni  kosztoch onno  dla danego obszaru. Je li 
kierunek studiów lokuje swoje efekty kszta cenia w wi cej ni  jednym obszarze, mo na by 
bra  pod uwag  wspó czynnik wa ony, proporcjonalnie do udzia u obszarów w zasobie 
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zaprojektowanych efektów kszta cenia. Taki sposób liczenia ma t  zalet , e uczelnia, roz-
wa aj c uruchomienie nowego kierunku studiów, b dzie w stanie przewidzie , jaki skutek 
Þnansowy spowoduje jego zaistnienie. 

I.B.: Jeszcze raz nasuwa si  rozwi zanie, e zamiast uczy  dwa tysi ce studentów, 
uczmy tysi c. Za te same pieni dze. Bo ca a pula pieni dzy do podzia u jest przecie  taka 
sama, niezale nie od liczby przyj tych kandydatów na studia. Mamy jakie  kwoty przyj , 
mniej si  m czymy ze studentami, poniewa  mamy lepszych. Albo podzieli  ich na dwa 
szczeble, eby studia licencjackie by y masowe, a magisterskie – bardziej elitarne.

Z.M.: Jasne, ale jeszcze jedn  rzecz trzeba prze ama . To le y w gestii ministra. Usu -
my mianowicie s owo pensum, poniewa  wielu nauczycieli akademickich obawia si , e 
zabraknie dla nich zaj . 

I.B.: I to jest bardzo szkodliwe.
Z.M.: Tak. Najlepiej by oby pensum skasowa , poniewa  nie jest ono do niczego po-

trzebne. To jest raczej wiadectwo naszej nieufno ci spo ecznej ni  cokolwiek innego. Pa-
mi tam pierwsze eksperckie rozmowy na temat Krajowych Ram KwaliÞkacji w 2009 roku. 
W jednej z dyskusji prof. Andrzej Kra niewski powiedzia , e w uczelniach kszta c cych 
bardzo „zró nicowanych” studentów nale a oby wprowadzi  bardziej zró nicowane formy 
dydaktyczne, bo te obecne s  niewystarczaj ce. Oczywi cie mia  racj . Rozmawiali my 
z Pani  Minister na ten temat i ona zaproponowa a, by dokona  odpowiedniej zmiany 
w projekcie nowelizacji ustawy o szkolnictwie wy szym. Gdy szuka em odpowiedniego do 
tego miejsca w ustawie, znalaz em istniej cy od lat zapis mówi cy, e formy zaj  dydak-
tycznych ustala senat uczelni. Nie ma w ustawie adnych odniesie  do wyk adów, wicze , 
laboratoriów. To wszystko zale y od samych uczelni.

Jednak tak si  dzieje w wi kszo ci polskich uczelni, e s  tylko wyk ady, wiczenia, la-
boratoria i seminaria. Przychodzi nauczyciel, bierze klucz do konkretnej sali i odbywa tam 
w oznaczonych godzinach zaj cia. Wygl da na to, e tak si  dzieje tak e dlatego, e jest 
to najdogodniejsza forma kontroli pracy nauczyciela akademickiego.

Gdyby nie by o pensum, to nauczycielom nale a oby przydzieli  konkretne zadania. 
I, moim zdaniem, ca kowicie akceptowalnym zadaniem by aby indywidualna opieka nad 
grupk  uzdolnionych studentów albo prowadzenie konsultacji do lektur samodzielnie ana-
lizowanych przez studentów.

Na wydzia ach, które od dawna borykaj  si  z brakiem kandydatów na studia, samo y-
cie wymusi o zró nicowanie form dydaktycznych, gdy  konsekwencj  szerokiego naboru 
jest du e zró nicowanie poziomu mo liwo ci intelektualnych studentów. Dla przyk adu, na 
wielu wydzia ach Þzyki od dawna prowadzi si  podstawowy wyk ad z matematyki, o zró -
nicowanym poziomie wymaga , adekwatnym do wcze niejszej wiedzy ich uczestników. 

I.B.: ... eby zaliczy  pensum?
Z.M.: eby uchwyci  kontakt intelektualny ze studentami oraz uzyska  post py 

w nauce.
I.B.: My la em, e jest tam silna autoselekcja, e zg aszaj  si  tylko bardzo zdolni i sil-

nie motywowani. Bo kto inny pójdzie na Þzyk , eby zosta  nauczycielem? Po studiach 
z Þzyki dobra praca i kariera s  chyba tylko w nauce.

Z.M.: ...sam kierunek odstrasza...
I.B.: Dlaczego odstrasza? To tylko silna motywacja...
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Z.M.: Tak wi c s  wydzia y, które potraÞ  sobie radzi , i takie, w których panuje obawa 
o realizacj  pensum. To jest jeden z powodów, dlaczego mamy prze adowane plany zaj .

Ale to jaki  absurd. Jak si  porówna nasze uczelnie z najlepszymi uczelniami z innych 
krajów, to okazuje si , e tam studenci maj  nawet o po ow  zaj  mniej w porównaniu 
z tym, co mamy w Polsce. A ich absolwenci nie wychodz  ze szko y wy szej gorzej wy-
kszta ceni; po prostu w czasie wolnym od zaj  studenci musz  si  sami systematycznie 
du o uczy . My te  mamy sporo dobrych studentów, którzy potraÞliby sami bardzo wiele 
si  nauczy .

I.B.: Czyli jest wi ksza samodzielno  i rozwój...
Z.M.: Oczywi cie. U nas pokutuj  mankamenty kulturowe – przyzwyczaili my si , e 

jak studentowi wszystkiego sami nie opowiemy, to nie b dzie nic umia . 
I.B.: Likwidacja pensum wydaje mi si  szalenie istotna. Mog oby to uelastyczni  dzia-

anie wydzia ów. Przecie  chodzi o to, by dobrze uczy  i bada , a jak to si  robi i w ile 
godzin – to ma znaczenie drugorz dne. Ale wracaj c do algorytmu i innych procedur: jak 
popatrze  na inne kraje, to jednak jest bardzo du a homogenizacja. Najcz ciej formu a 
wypracowywana jest w Ameryce i potem w jakim  sensie generalnie udoskonalana przez 
ekspertów. Na przyk ad w takich instytucjach, jak OECD. Ale czasami jaki  wzór, jakie  
rozwi zania ustanawia si  i powszechnie stosuje, cho  nie s  optymalne czy dopasowane 
do specyÞki jakiego  kraju...

Z.M.: ...ale to jest administracyjnie wygodne. Minister chce pomóc, ale nie mo e. Ka -
da regulacja szczegó owa zdejmuje odpowiedzialno . Tak wi c minister daje pieni dze 
raz na rok i ma problem z g owy. Mam wietny przyk ad z mojego podwórka. Mieli my do 
niedawna standardy kszta cenia dla ka dego kierunku studiów. Przestudiowa em je na za-
mówienie Komitetu Nauk Matematycznych PAN pod wzgl dem zawarto ci matematycznej. 
I wysz o mi, e na dwóch trzecich kierunków studiów uczy si  matematyki. Mo na jednak 
dostrzec wiele niekonsekwencji. Na przyk ad na kierunku chemia przewidziano 60 godzin 
matematyki na zakres tre ci, których realizacja na kierunku matematyka zajmuje niemal 
trzy lata. Zapyta em wi c przy pierwszej okazji chemików, jak im si  udaje te sprawy pogo-
dzi . Odpowied  by a pora aj co prosta: skoro minister podpisa , wida  mo na. Nadmier-
na regulacja „z góry” skutkuje zdj ciem odpowiedzialno ci. Z algorytmem Þnansowania 
dydaktyki jest troch  podobna sytuacja – algorytm de facto petryÞkuje sytuacj  zastan . 
Tylko od wynalazczo ci uczelni i ewentualnie dochodów pobocznych zale y, jak si  b d  
zmienia y, eby uzyska  co  lepszego.

I.B.: Zamierza em zapyta  troch  inaczej. Czy to oznacza, e taka formu a musi by  
ci gle testowana i szlifowana. Czy to si  robi? zmienia wagi, cyzeluje?

Z.M.: Z tego, co wiem, w ministerstwie trwaj  prace studyjne i symulacje ró nych wa-
riantów rozwi za . My l , e do tematu algorytmu Þnansowania dydaktyki powróci si  
w przysz o ci. Póki co, pój cie w stron  kierunków zamawianych jest generalnie chyba 
najlepszym sposobem. Ale warunkiem wst pnym jest orientacja w tym, gdzie mo na kon-
traktowa  dobrze. 

I.B.: ...ale algorytm podkr caj cy s abe wydzia y w zasadzie powinien by  wewn trz 
uczelni; algorytm podzia u dotacji uczelnianej mi dzy wydzia y. Jednak to chyba niemo li-
we, bo musi obowi zywa  ta sama zasada, co w algorytmie zewn trznym, ministerialnym. 
Tak wi c, skoro w algorytmie ministerialnym p aci si  od studenta i zarabia na studencie, 
to algorytm wewn trzny powinien to powtarza . W rezultacie – s abe wydzia y przyjmuj  
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jeszcze wi cej s abych studentów i staj  si  jeszcze s absze – przynajmniej dydaktycznie. 
To jest z a polityka.

Z.M.: ...ale rektor nie musi si  t umaczy  z tego, e ma s aby wydzia . A minister nie ma 
takiego mechanizmu promuj cego dotacj  zamkni cie przez rektora s abego wydzia u. To 
dzisiaj jest niemo liwe. A przecie  wiemy, e s  takie wydzia y rozsiane po ca ej Polsce. Na 
przyk ad najlepsze wydzia y prowadz  s abe wydzia y-Þlie w o rodkach zamiejscowych. 
I to wszyscy wiedz .

Jest wiele innych dylematów. Jeden z nich pojawi si , kiedy b dziemy przedk ada  
nasze Krajowe Ramy KwaliÞkacyjne w Europie. 

I.B.: Jak to?
Z.M.: W sprawach systemu kwaliÞkacji w szkolnictwie wy szym jeste my zaawanso-

wani zupe nie nie le. Bo w niektórych krajach Europy jest tak, e maj  tam opracowany 
model teoretyczny, ale nie jest wdro ony. Otó  na pewno w pewnym momencie pojawi si  
pytanie, jaki procent studentów, którzy ko cz  pierwszy stopie  studiów, ko czy te  drugi 
stopie  studiów. rednia europejska wynosi ok. 25%. A u nas jest to dzi  a  ok. 59%. Z o-
liwe argumenty s  takie, e u nas kryteria s  za atwe, skoro a  tylu daje rad .

I.B.: A rednia w Unii wynosi tylko 25%?
Z.M.: Zgadza si , ok. 25%. W Stanach Zjednoczonych jest zreszt  podobnie.
I.B.: To jest rozs dne...
Z.M.: Tak, bo i na rynku pracy te  nie ma tylu posad dla magistrów. Prawda jest taka, e 

u nas wymagania na licencjat niewiele ró ni  si  od wymaga  na magisterium. Gdyby by y 
realizowane uczciwie i egzekwowane, mieliby my licencjatów na poziomie europejskich 
magistrów!

I.B.: A czy temu nie jest tak e winny algorytm, p ac cy od studenta równie  na studiach 
magisterskich? Podobno by a jaka  straszna niech  ze strony studentów, by poprzesta-
wa  na licencjacie, bo na rynku pracy nie chciano licencjatów.

Z.M.: Rynek pracy nie mia  na co reagowa , bo tych licencjatów do niedawna w ogóle 
nie by o. W krajach, w których studia dwustopniowe funkcjonuj  od d u szego czasu, to si  
adnie pouk ada o. Na przyk ad w Belgii i Holandii. Kiedy by em szefem Komisji Akredyta-
cyjnej, utrzymywa em kontakty z tamtejszymi agencjami akredytacyjnymi i one dostarcza y 
mi na ten temat mnóstwo informacji. Dowiedzia em si  m.in., e rynek pracy fantastycznie 
wch ania zarówno magistrów, jak i licencjatów, a nawet absolwentów tzw. short cycle, czyli 
jeszcze krótszych i mniej ambitnych studiów dla tych, którzy nie s  w stanie sprosta  wy-
maganiom licencjackim. Bo mo na im zaoferowa  ni sze zarobki ni  magistrom, a ju  maj  
pewne umiej tno ci, które s  ca kowicie wystarczaj ce na pewnych posadach. No i teraz 
pozostaje pytanie, jaki mechanizm powinien te sprawy uregulowa . Mówi  o tym rektorom 
i dziekanom, a oni odpowiadaj , e dostaj  Þnansowanie za ka dego studenta, wi c nie 
op aca si  zniech ca  studentów do podejmowania studiów drugiego stopnia. Mo na by 
pomy le , e istnieje bardzo proste rozwi zanie – mo na powiedzie  dziekanowi: na drugi 
stopie  dostajecie tyle samo pieni dzy za mniejsz  liczb  studentów. Je li macie np. stu 
studentów na pierwszym stopniu, to na drugim stopniu magisterskim dostajecie tak  sam  
kwot  za pierwszych dwudziestu pi ciu i ani grosza wi cej.

No, fantastycznie, tylko ycie jest bardziej z o one. S  takie kierunki, gdzie wszyscy 
nadaj  si  na drugi stopie . Ale s  w Polsce w niektórych uczelniach tak e kierunki stu-
diów, na których nikt si  nie nadaje na drugi stopie . Trzeba wi c odwo a  si  jednak do 
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mechanizmów jako ciowych, eby nie ka demu op aci o si  bra  studentów na studia 
magisterskie. 

I.B.: Jest problem, czy te wszystkie kryteria projako ciowe si  sprawdz . Czy bardziej 
uderzaj  w lepsze szko y, czy w s absze (jak powinny)? Wydaje mi si , e ten kryzys nieko-
niecznie eliminuje s absze o rodki.

Dodam jeszcze, e opinie studentów o zaj ciach i wyk adowcach bywaj  bardzo za-
wodne. Chyba bardziej adekwatne s  oceny studentów nauk cis ych i przyrodniczych. 
Trzeba te  pami ta , e na opinie wp ywa przekaz medialny. Wszyscy teraz wierz  me-
diom, e wy sze wykszta cenie nic nie daje...

Z.M.: To bzdura, bo adne badania tego nie potwierdzaj , e uczelnie s  fabrykami 
bezrobotnych. 

I.B.: À propos tych z ych stron, to nigdy nie wiadomo, ile mo na zwali  na algorytm. 
Pewn  liczb  negatywnych zjawisk w szkolnictwie wy szym da si  z o y  na karb algoryt-
mu, np. rekrutowanie coraz s abszych studentów i s absz  dydaktyk .

Adam Ga kowski: Je li mog  dorzuci  moje spostrze enie z kierunków humanistycz-
nych. Otó  mamy przedmioty ogólnouniwersyteckie. I wydzia y s  w jakim  sensie karane 
Þnansowo za te przedmioty, poniewa  otrzymuj  one pieni dze tylko za tych studentów, 
którzy pochodz  z w asnych wydzia ów. Studenci z innych wydzia ów nie s  wliczani do 
dorobku mojego wydzia u. Efekt jest taki, e mój wydzia  nie otrzymuje pieni dzy za stu-
dentów z innych wydzia ów. Mam wi c w semestrze, za ó my, siedemdziesi ciu studen-
tów, ale wydzia  otrzymuje pieni dze tylko za szesnastu – tych, którzy studiuj  na moim 
wydziale. Jestem wi c, z punktu widzenia wydzia u, nieop acalny. Chocia  w liczbie godzin 
zaj  wypracowuj  pensum. A przecie  s  to przedmioty, które spe niaj  cechy przedmio-
tów interdyscyplinarnych i, o czym ju  wszyscy chyba zapomnieli, wci  podobno jeste-
my na jednej uczelni. Okazuje si , e nie zawsze interes uczelni pokrywa  si  z interesem 

wydzia u i odwrotnie. A regulacje biurokratyczne kwitn . 
I gdzie w tym wszystkim mieszcz  si  za o enia procesu bolo skiego? A mo e po 

prostu nie potraÞmy korzysta  z uprawnie , jakie daje uczelniom autonomia akademicka?
Z.M.: Zgadzam si  w stu procentach. U nas nowy system Þnansowania wci  jest w po-

wijakach. Rozmawia em z kim , kto robi  magisterium z nauk politycznych na Harvardzie. 
Zapyta em go, jak te studia wygl da y. Odpowiedzia , e zaj cia politologiczne zajmowa y 
jak  po ow  jego kursów. Druga po owa zosta a podzielona na siedem koszyków: nauki 
cis e, przyrodnicze, sztuka i inne. Chodzi o o to, a eby studenci zetkn li si  z metodologi  

innych dziedzin nauki. Bo taki w a nie jest sens instytucji uniwersytetu. 
U nas do nie tak dawna w ogóle nie by o zaj  ogólnouniwersyteckich, zamyka o si  

studenta w granicach w skiej specjalizacji. Wci  jeste my przywi zani do specjalizacji 
i studenci nie maj  poj cia o szerszym kontek cie. Tego typu wewn trzne komplikacje 
bardzo utrudniaj  prowadzenie studiów. W tej sprawie mamy jeszcze wiele do za atwienia, 
bo jeste my uniwersytetem ambitnym. Poza tym mamy jeszcze wi cej „kwiatków”. 

I.B.: A czy algorytm wewn trzny stymuluje konkurencj  mi dzy wydzia ami, co nie za-
wsze jest dobre...?

Z.M.: rodki Þnansowe zawsze s  ograniczone. Je li polityka jest otwarta i ma jasno 
okre lony kierunek, to jest ona akceptowalna. Z w asnego do wiadczenia, zdobytego pod-
czas pracy na stanowisku dyrektora Instytutu Matematyki, wiem, e jest mo liwe wprowa-
dzenie motywacyjnego zró nicowania p ac, o ile tylko zastosowane kryteria s  przejrzyste. 
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I.B.: Kryteria merytoryczne to dobra podstawa ró nicowania wynagrodze . Jednak nie 
we wszystkich dyscyplinach s  one jednakowo czytelne i niekwestionowalne. W naukach 
spo ecznych istnieje pogl d, e kryteria ocen tak e w nauce s  arbitralne i s u  przede 
wszystkim utrwalaniu istniej cych hierarchii. W ród studentów wida , e chc  oni by  rów-
ni i traktowani jednakowo niezale nie od wyników i nak adu pracy. Ka dy jest równie dobry 
jak inny, tylko inaczej.

Z.M.: Rozumiem t  sytuacj  i rozumiem, e to w moim Instytucie dzia a o, a nie dzia a 
gdzie indziej. W mojej dyscyplinie mamy to szcz cie, e obowi zuje absolutne kryterium 
prawdy i jako ci. I mamy uznane spo ecznie rankingi czasopism. W tej kwestii nie by o 
sporu. U nas takie dyskusje w ogóle si  nie zdarzaj .

I.B.: Ale obowi zuj  pewne wska niki, parametry i procedury oceniania jako ci. Sk a-
niaj  one do gry pod te procedury, do strategii gromadzenia punktów, podkr cania wska -
ników (ju  mówi  Pan Profesor o tym: nabijanie godzin do pensum, rekrutacja s abych kan-
dydatów i promowanie ich na wy sze lata – bo to poprawia algorytm). W sumie tworzy si  
gra, która degeneruje i deformuje dzia alno  akademick : badania i dydaktyk . Bardziej 
to chyba dotyczy nauk spo ecznych i humanistyki ani eli nauk cis ych i przyrodniczych.

Z.M.: Faktycznie, matematycy s  w komfortowej sytuacji. Maj  dost p do globalnej 
bazy wszystkich publikacji, jakie ukaza y si  na wiecie. Je eli ich tam nie ma, tzn. e one 
nie by y wa ne. Prace og aszane w jakich  zeszytach lokalnych w ogóle si  nie licz . Lu-
dzie to rozumiej  i przy ocenach dorobku cz sto nawet tych prac nie zg aszaj . Dotyczy 
to np. artyku ów popularnonaukowych. Nawiasem mówi c, to szkoda, bo artyku y popu-
larnonaukowe wywieraj  czasem ogromny wp yw na edukacj . Niemniej, je eli kryteria 
naukowo ci maj  rozstrzyga  o wysoko ci zarobków pracowników, to si  tego trzymamy. 
Taki mechanizm jest przejrzysty. Zdaj  sobie spraw , e w naukach humanistycznych ta-
kich baz danych nie ma... Trzeba sobie radzi  inaczej. Ostatnio s ysza em, e humani ci 
informuj  si  nawzajem o cytowaniach w ksi kach.

I.B.: Ale jest co  takiego, e nawet w tak „m tnym” wiecie, jak aktorski, gdzie kryteria 
jako ci s  bardzo niejasne, kiedy zbierze si  jakie  grono wybitnych postaci, to nie ma 
k ótni o to, kto jest najlepszy. Jest zastanawiaj ca zgodno  w typowaniu najlepszych. My-
l , e co  podobnego odnosi si  do humanistyki i nauk spo ecznych. rodowisko samo 

wie najlepiej, kto jest dobry, bez cytowa , rangowania czasopism itp. parametrów. Wobec 
tego mam pytanie, czy zamiast tych parametrów nie poprzesta  na tzw. peer review, czyli 
ocenach kolegów? Oczywi cie trzeba by obmy li  dobr  procedur  oceny, mo e anoni-
mow …

Z.M.: Jest to kwestia zaufania do opinii? Wobec tego pojawia si  kolejne pytanie, na 
ile byliby my w stanie taki zdrowy system wygenerowa . Przy ca ej wiadomo ci, e wiele 
s abych uczelni istnieje tylko dzi ki temu, e wybitni profesorowie z du ych uczelni tam 
dorabiaj . Ci sami ludzie, którzy byliby najlepszymi kandydatami do udzia u w ocenach. 
Po tym do wiadczeniu naprawd  mam powa ne w tpliwo ci. Czy byliby my w stanie wy-
generowa  zdrowy system, który przyniesie takie recenzje, które nie b d  budzi y du ych 
w tpliwo ci?

Zreszt  widzimy, co si  dzieje w ocenach pracy naukowej. Nie ma negatywnych recen-
zji. Ludzie uciekaj  od zdecydowanych ocen.

I.B.: ...wida  to szczególnie w naukach spo ecznych...
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Z.M.: Tak jest wsz dzie. My [matematycy – przyp. I.B.] spotykamy si  z tym zjawiskiem 
od lat. Nie czekaj c na powa niejsze rozwi zania, przy tych zasadniczych awansach, czyli 
przy habilitacji i profesurze, prosimy o zagraniczn  recenzj  uczonych na poziomie Nobla. 
I wtedy przychodzi tekst, z którego wynika, czy to jest uczciwie napisane i ile to jest warte. 
Bez owijania w bawe n , bez d ugich wywodów, ile to cz owiek si  napracowa  i czy zas u-
guje na awans. I tym si  posi kujemy, bo krajowe recenzje s  cz sto wymijaj ce. Je li co  
jest wybitnego, to pisz , e jest wybitne. Je li co  nie jest wybitne, to pisz , e dobre. Ale 
tak naprawd  rang  dorobku wida  po tym, gdzie materia  zosta  opublikowany. Podsu-
mowuj c, je li ten dorobek nie Þguruje w wydawnictwach cenionych na wiecie, to wtedy 
zachodzi powa na w tpliwo  co do jego jako ci.

I.B.: Nawiasem mówi c, dawno temu robi em badania matematyków. Wida  by o ich 
kultur  merytoryczn , uwra liwion  tak e na stron  estetyczn  twórczo ci matematycznej. 
Taki etos, który mo e sk ania  do przeprowadzania rzetelnych ocen.

Z.M.: ...znaczy, s  adne i brzydkie stwierdzenia. Ten etos istnieje. Je eli chodzi o t  
elegancj , to jest to prawda. Przytocz  anegdot . Jednym z najwybitniejszych matematy-
ków XX wieku by  W gier Pál Erd s. y  bardzo d ugo – do dziewi dziesi tki. Taki uczo-
ny „w druj cy”, bo nie mia  domu. y  od konferencji do konferencji. Zmar  w 1996 roku 
w Warszawie. Wymy li  on ide  ksi ki pt. Dowody z Ksi gi3 – w jego koncepcji dobry Bóg 
ma ksi g  ksi g z pi knymi dowodami wszystkich matematycznych twierdze ; nam udaje 
si  czasem co  w niej podejrze . My w a nie pracujemy w takim etosie. Staramy si , eby 
to, co robimy, by o adne. Ludziom, którzy nie znaj  si  na matematyce, mo e si  wyda-
wa , e nie ma niczego adnego w tych znaczkach. Ale kiedy kto  si  tym zajmuje, to wie, 
o co chodzi.

I.B.: W naukach spo ecznych panuje przekonanie, e w naukach cis ych pewne prawa 
si  odkrywa, natomiast w naukach spo ecznych si  wymy la. 

Z.M.: Wiem, o co chodzi. O umiej tno  wnioskowania, co jest bardziej, a co mniej 
wa ne.

I.B.: Mam jeszcze jedno pytanie. Chodzi nie tylko o Polsk , bo podobne zjawiska na-
silaj  si  w Unii Europejskiej. Wprowadzanie procedur. Zast powanie nimi rozmaitych 
delegacji i uprawnie  zwi zanych z odpowiedzialno ci . Algorytm jest tu tylko jednym 
z przyk adów. Na przyk ad zasada rozdzia u stypendiów. Teraz obowi zuj  jakie  rozbu-
dowane procedury. S  stypendia naukowe i socjalne. W ród tych drugich jest m.in. pula 
nieszcz liwych zdarze  losowych. I ca a lista zdeÞniowanych przypadków losowych. We-
d ug wprowadzanych procedur np. ci a si  na niej nie znalaz a, a przecie  ci a w wyniku 
gwa tu ju  takim nieszcz liwym przypadkiem losowym mog aby by . Wszystkiego nie 
mo na przewidzie  i zdeÞniowa  procedurami. Zawsze b d  przypadki graniczne, wyj tki. 
Co gorsza, procedury, wska niki zawsze sk aniaj  do manipulacji, do gry pod wska niki, 
co deformuje merytoryczne cele dzia ania. Czy nie lepiej by oby w przypadku stypendiów, 
eby pieni dze zosta y podzielone proporcjonalnie mi dzy wydzia y. A je eli dziekan sam 

nie chce dzieli  stypendiów, bo boi si  odpowiedzialno ci, to da by studentom, niech oni 
dziel  pieni dze sami...

Z.M.: ...ale w wielu uczelniach tak si  dzieje...
I.B.: Pewien student prawa, cz onek odno nej komisji, opowiada  mi, e po siedem 

godzin dziennie zajmuje si  rozs dzaniem jakich  przypadków... 

3  Pál Erd s, Dowody z Ksi gi, t um. P. Strzelecki, PWN, Warszawa 1992. 
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Z.M.: …bo w samorz dzie dzia aj  ró ne grupy nacisku… Zreszt , uwa am, e nie jest 
tak le. W samorz dzie dzia a do  silna grupa nacisku studentów niepe nosprawnych, 
którzy staraj  si  zdoby  jak najwi cej rodków...

I.B.: ...wi c to jest demokratyzacja i interesy. Ameryka, która by a kiedy  takim wol-
nym od procedur miejscem, sta a si  teraz krajem procedur, gdzie nie mo na bez nich 
nic zrobi . Lepiej chyba procedury zast powa  odpowiedzialno ci  ludzi zajmuj cych si  
okre lonymi sprawami (np. dzieleniem pieni dzy) i zaufaniem do nich. Jak w jakiej  grupie 
s  wspólne zasady post powania i zaufanie, e si  je przestrzega, to nazywa si  chyba 
w socjologii etosem. Co si  tyczy szkolnictwa wy szego – kiedy by em cz onkiem Senatu 
Uniwersytetu Warszawskiego, to tam wszyscy narzekali, e w gruncie rzeczy ministerstwo 
coraz bardziej ogranicza autonomi  uczelni, bo jest coraz wi cej takich procedur, w ra-
mach których trzeba si  porusza , które trzeba zna . Natomiast ze strony ministerstwa 
ci gle pojawiaj  si  stwierdzenia, e nowym prawem (procedurami) poszerza si  autono-
mi  uczelni. Jak e charakterystyczne nieporozumienie dwu wspó dzia aj cych ze sob  
w jednym systemie stron....

Z.M.: Ci ludzie nie zdaj  sobie sprawy, e ogromna wi kszo  procedur powsta a w sa-
mych uczelniach. Nie by y one obwarowane adnymi przepisami. wietnym przyk adem 
jest KRK. Tam jest tylko jeden wymóg formalny – eby senat przyj  ramowe efekty kszta -
cenia dla kierunków studiów. I nic wi cej. Tak wi c adne matryce, adne tabele. Dalej jest 
powiedziane – róbcie tak, eby cie mieli efekty. A senat uczelni ma tylko zaakceptowa  
efekty kszta cenia dla kierunków. I koniec.

W zesz ym tygodniu by em na konferencji zorganizowanej przez Rad  G ówn  Szkol-
nictwa Wy szego na temat wdra ania Krajowych Ram KwaliÞkacji. G os zabierali przed-
stawiciele ró nych uczelni. Wyst pienia dwudziestominutowe. Z przera eniem s ucha em 
niektórych wyst pie . S ysza em g osy kilku mi o ników biurokracji. Mówili z satysfakcj  
o procedurach, jakie wprowadzili. A s uchacze w ogóle nie reagowali. Ani si  nie mieli, ani 
nie protestowali. Kiedy przysz a moja kolej, powiedzia em: – Poka cie mi te przepisy, które 
nakazuj , e trzeba to wszystko zrobi . Nie ma ani jednego takiego przepisu. Po prostu 
sami tworzycie procedury.

I.B.: Czyli jest to jaka  ucieczka...?
Z.M.: My l  e tak. 
I.B.: Procedury zabezpieczaj  przed roszczeniami...
Z.M.: ...czy ja wiem? chyba tylko w sytuacji konßiktowej, ale, moim zdaniem, w rodowi-

skach, które sk adaj  si  z naukowców, nie jest to najlepsze rozwi zanie. Procedurowanie 
to jest wynalazek biznesu. W ten sposób organizuje si  sprawnie Þrm . Tylko e tam nie ma 
spe nionego jednego warunku, który my spe niamy. U nas pracuj  ludzie superinteligentni. 
Zamiast obmy la , jakie procedury sformu owa  do uchwalenia na Radzie Wydzia u, jako 
kierownik Zespo u Zapewniania Jako ci Kszta cenia zbieram pi  osób w celu omówienia 
konkretnego problemu jako ciowego i uzgadniamy w kwadrans, co z tym trzeba zrobi .

I.B.: Pan Profesor zak ada, e procedur  mo na zast pi  czym  innym, czyli inteli-
gencj  uczestników. A przecie  potrzebny jest jeszcze jeden warunek: wspólnota celów. 
Rozmawiaj c z kolegami, Pan Profesor zak ada, e ka dy z nich chce jak najlepiej uczy  
i bada . Tak przecie  nie jest: niektórzy chc  po prostu robi  karier , inni – wi cej zarabia  
z jak najmniejszym wysi kiem, czasem kto  chce dobrze uczy , ale nie lubi bada , a jesz-
cze inny lubi badania, albo kto  chce mie  wi ty spokój zamiast uci liwych studentów. 
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Wtedy racje rozumu, nawet wobec ludzi superinteligentnych, mog  nie wystarczy , eby 
skorygowa  czyje  post powanie. Potrzebne s  procedury nawet najbardziej drobiazgo-
we i uci liwe. Oczywi cie lepszy jest etos, który w znacznej mierze przesuwa tworzenie 
regu  i ich interpretacje na samego naukowca i jego rodowisko. 

Z.M.: …kultura ...organizacyjna. Jedna strona medalu jest taka, e tam, gdzie jest etos, 
tam uchwa y i procedury nie s  konieczne. Ale jest i druga strona medalu. Jest du o atwiej 
wymy li  uchwa y, ni  doskonali  system. Naprawd  wiele razy spotka em si  z tym, kie-
dy by em szefem Pa stwowej Komisji Akredytacyjnej (PKA). Zw aszcza od momentu, gdy 
postanowili my, eby w czy  studentów do zespo ów wizytuj cych. Pami tam rozmow  
powizytacyjn  z jednym z takich zespo ów. Konkluzja przewodnicz cego zespo u brzmia-
a: – Trzymaj  si  standardów. A student na to: – Nie wiem, czy Panowie wiedz , ale ten 
plan zaj , który tak wietnie do standardu pasuje, zosta  wczoraj... nalepiony na cian . 
Papiery by y w porz dku... tylko co z tego wynika?

I.B: Czy akredytacja nie jest u nas towarem z importu, jak wiele innych rozwi za  orga-
nizacyjnych w szkolnictwie wy szym?

Z.M.: W Europie taki ruch zacz  si  pod has em mobilno ci. Natomiast u nas urodzi  
si  na fali niepokoju, e w tych pomniejszych uczelniach dziej  si  czasem niepokoj ce 
rzeczy. Dlatego akredytacja pojawi a si  jako inicjatywa naszego rodowiska akademic-
kiego i dopiero po kilku latach do wiadcze  zosta  powo any organ pa stwowy do tych 
zada . Jestem z tego dumny, e nasze rodowisko przejawi o t  inicjatyw . Najwi ksze 
uczelnie podda y si  temu, eby nikt nie móg  odmówi  i posz o, i do dzi  funkcjonuje. 
Przy wszystkich mankamentach systemu akredytacji naprawd  pewna liczba tzw. z ych 
kierunków jest co roku zamykana. To le y w interesie studentów. Do mnie bardzo traÞa to, 
co kiedy  powiedzia  prof. Wo nicki, a mianowicie, e s  dwa takie sektory, za które bierze 
odpowiedzialno , pa stwowy sektor bankowy i kszta cenie. W ka dym z tych sektorów 
klient nie jest w stanie sam oceni , gdzie i czym ryzykuje – ani sam nie oceni wiarygodno-
ci banku, ani co z tego wyjdzie, kiedy uko czy dan  szko . Dlatego pa stwo ma obowi -

zek go w tym wesprze .
S  liczne mankamenty, co tu ukrywa , nawet w najlepszych uczelniach, ale jako  to 

si  toczy i je li mnie kto  zapyta, jak oceniam jako  kszta cenia w Polsce, to mówi  same 
dobre rzeczy. Bo wiem, g ównie z rozmów z szefami innych komisji akredytacyjnych, co si  
dzieje w innych krajach. Wiem te  z w asnego do wiadczenia. Po zrobieniu magisterium 
na Uniwersytecie Warszawskim, doktoryzowa em si  w Ameryce w dobrej uczelni. Inny 
przyk ad: mia em wyk ad dla bioinformatyków UW z matematyki dyskretnej. Na kolokwium 
da em zadania z egzaminu opracowanego dla analogicznego kursu w MIT. Moi studenci 
bez problemu rozwi zali to kolokwium. Trzymamy zatem poziom taki jak trzeba. 

Tak wi c to nie jest z y system, aczkolwiek do  biedny. Bo to te  prawda, e bud et 
Uniwersytetu Harvarda jest wy szy od bud etu ca ego polskiego szkolnictwa wy szego. 
To samo dotyczy bud etu na badania. Po prostu nie jeste my bogatym krajem. I nie ka dy 
chce to dostrzec. Ale z drugiej strony pieni dze, jakie przeznaczamy na nasze szkolnictwo 
wy sze, te jedena cie miliardów z otych, to nie s  w skali bud etu ma e pieni dze.

I.B.: To s  niema e i ma e pieni dze... wynagrodzenie bazowe na Uniwersytecie War-
szawskim jest ni sze ni  wynagrodzenie bazowe nauczycieli szkó  rednich. A co do tezy 
prof. Wo nickiego i odpowiedzialno ci pa stwa – opinie w tej sprawie s  rozmaite. Mi dzy 
innymi taka, e pa stwo odpowiada za edukacj  na ni szym poziomie, ale za szko y wy -
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sze ju  nie. Dyplomy wydaj  uczelnie na w asn  odpowiedzialno , a nie pa stwo. Student 
te  wybiera studia na w asn  odpowiedzialno . I student prawa na dobrej uczelni nie 
mo e mie  alu do pa stwa, e nie ma dla niego miejsca w dobrej kancelarii czy w ogóle 
w zawodzie.

Z.M.: Co do wynagrodze  to prawda. Pieni dze na szko y wy sze s  procentowo po-
dobne do bud etów innych krajów, ale maj  one o wiele wy sze przychody ze róde  
prywatnych. W a nie ta sytuacja sprawia, e mamy w sumie mniej pieni dzy w szko ach 
wy szych. Kiedy u nas pojawi y si  pieni dze z Unii Europejskiej, nasze uczelnie wy sze 
by y jednymi z najlepiej „zasysaj cych” te pieni dze podmiotów. Inwestycji ró nego rodza-
ju pojawi o si  przecie  mnóstwo. Kiedy pojedzie si  w Polsk , to nawet w tych mniejszych 
uczelniach widzi si  nowe, pi kne budynki. Wi kszy k opot b dzie raczej z utrzymywaniem 
tego, co wybudowali my, ni  z otrzymywaniem nowych rodków na budow  nowych, pi k-
nych laboratoriów. Tam, gdzie ludziom si  chce, wida  efekty.

Pozostaje pytanie, na ile poszerza  autonomi  uczelni. Autonomia programowa to ju  
fakt. Nikt nie mo e zaprzeczy , e autonomia uczelni zyska a na nowelizacji ustawy, e 
uczelnie mog  uk ada  programy kszta cenia jak chc . Natomiast pozostaje pytanie, jak 
dalece posun  autonomi  w zarz dzaniu Þnansowym uczelni ? I to jest wielki znak za-
pytania.

I.B.: Powo anie rektora np. w drodze konkursu.
Z.M.: Tak. 
I.B.: Jeszcze dwa pytania zwi zane z algorytmem, a odnosz ce si  do odmiennej sytu-

acji wydzia ów nauk cis ych z jednej strony, a humanistycznych i spo ecznych – z drugiej. 
Po pierwsze, dziekani i prodziekani do spraw Þnansowych w dyscyplinach humanistycz-
nych i spo ecznych cz sto nie rozumiej  zasad algorytmu. Zatem ca a polityka zawarta 
w wagach mo e by  nieskuteczna. Pod drugie, zadania i oczekiwania wobec wydzia ów 
nauk cis ych s  inne ni  w przypadku nauk humanistycznych i spo ecznych. D y si  
np. do tego, by liczba studentów na wydzia ach cis ych ros a, a na wydzia ach spo ecz-
nych – niekoniecznie, zw aszcza na poziomie magisterskim. Wska niki okre laj ce jako  
bada  i nauczania – o czym ju  mówili my – s  bardziej arbitralne i sk aniaj  bardziej do 
gry „pod wska niki” w naukach spo ecznych. Mo e wi c nale a oby przygotowa  odr bne 
i odmienne algorytmy dla nauk spo ecznych i dla nauk cis ych? 

Z.M.: Nie do ko ca przekonuje mnie ta dychotomia: nauki humanistyczne i spo eczne 
versus nauki cis e. W moim poj ciu matematyka jest jedn  z najg bszych nauk humani-
stycznych. Jeden z pierwszych humanistów, Leonardo da Vinci, nie rozumia by zapewne 
w ogóle tego rozró nienia. Nie zgadzam si  tak e z tez , e nauki cis e maj  atwiej, bo 
przygotowuj  absolwentów do po danych na rynku pracy zawodów, a nauki humanistycz-
ne „kszta tuj  ducha” i s  w tym zadaniu niedoceniane. Moim zdaniem niezaprzeczalne 
sukcesy absolwentów matematyki na rynku pracy nie bior  si  z tego, e nauczyli my ich 
po danych przez pracodawców sztuczek, ale z tego w a nie, e im odpowiednio „ukszta -
towali my ducha”. Tak e w badaniach poszukiwanie prawdy jest wspólnym celem wszyst-
kich nauk. Konkluduj c, nasze nauki nie s  wcale tak ró ne, jak by si  mog o wydawa .

Rozmowa przeprowadzona w kwietniu 2013 roku 
przez Ireneusza Bia eckiego

 i Adama Ga kowskiego


